
























Csongrád megye elsődleges faiparának eredményei 
és a további feladatok*
Schm al Ferenc

Mielőtt ismertetném Csongrád megye elsődleges faiparának eredményeit, gondjait, problémáit, engedjék meg, hogy ezen jubileumi közgyűlés alkalmával megemlékezzek a megye elsődleges faiparának múltjáról, történetéről.Jövőre lesz 100 éve annak, hogy egy Katona József nevű lakos —  a nemrég kitelepített ú jszegedi ládagyár helyén — egy kis fűrészüzemet állított fel. A  fűrészüzem kezdetben csak egy keretfűrésszel működött, de kedvező helye és az akkoi- megélénkülő délmagyarországi fakereskedés hamarosan fellendítette. Az 1870-es évek végére a tulajdonosnak újabb két keretfűrészt kellett beállítani és az üzem irányítása is kezdte kinőni a családi kereteket. Ekkor alkalmazta Lőwy Adolf gyakornokot, aki később betársult az üzembe, majd 1880 körül az egész üzemet megvásárolta.A  századfordulóra az alsó Tisza-parton már négy keretfűrészes üzem működött, mely az alapanyagot a Tiszán úsztatva kapta. A z üzem hamarosan jelentős szerepet töltött be Csongrád megye és Dél-Magyarország fűrészáru és építő-
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anyag ellátásában, s a fakereskedőkön keresztül Lőwy-féle fűrészüzem néven vált ismertté az egész országban.A z első világháború, a gazdasági világválság a Lőwy-féle üzemet is komoly válságba sodorta, de ezt családi összefogással sikerült áthidalni. 1922-ben ismét eléri a korábbi termelést, majd 1933-ban újabb lendületet kap. A  tulajdonos ekkor indította be a ládaüzemet a fűrészipari melléktermékre alapozva. A  fűrészáru mellett gyümölcs és élelmiszer ládákat gyártott. 1935-re a termelés ládából elérte a 800 m3-t, fűrészáruból pedig meghaladta a 20 000 m3-t.Még 1922-ben újabb vállalkozó jelenik meg a Tisza-parton: Lippai Imre megalapítja a másik fűrészüzemet, ezúttal a felső Tisza-parton. Alapanyagát szintén a Tiszán úsztatták és hasonlóképpen az előbbihez fejlődött fel egészen a négykeretes fűrészüzemig, áthidalva még a negyvenes évek válságait is. 1940-ben a Lőwy- féle üzem alapanyag-ellátását szinte lehetetlenné teszik az akkori törvények, melyek hatásaként létrehozzák a „Kolozs Lajos és Társai” Részvénytársaságot, azonban nem sokkal később arra kényszerülnek, hogy a részvények többsé-
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gét (51%-ot) átadják a Magyar Általános Hitel
banknak. Ettől kezdve a vállalat „Űjszegedi 
Gőzfűrész és Ládagyár Rt.” néven dolgozott.

1940. október 22-én Szeged újabb fafeldol
gozó bázissal gyarapszik: az Űjszegedi Láda
gyár, az Erdőbirtokos és Fakitermelő Rt., vala
mint a Magyar Általános Hitelbank közös vál
lalkozása alapján létrejön a Szegedi Falemez
gyár.

Ez idő tájt már érezhetővé vált a haditerme
lés miatti konjunktúra: a Falemezgyár alapítá
sának célja rétegelt lemezt előállítani a láda
gyártáshoz. Az elsődleges faipar termelése Sze
ged vonatkozásában ekkor eléri a 40 000 m3-t.

Az Űjszegedi Ládagyár 22—23 000 m3 fűrész
árut gyárt és mellette 3,5 ezer m3 ládát. Igaz, 
hogy a Falemezüzem 1942-ben még csak 200 
m3-t termel, de a haditermelés egyre nyilvánva
lóbbá kezd válni, ennek hatására is a termelés 
növekszik.

Engedjék meg, hogy itt már ne folytassam to
vább. A jelenlevők közül sokan tudják, az idő
sebbek pedig átélték — köztük nagyon sok FA
TE alapító tag — élő tanúi annak, hogyan in
dult meg a termelés újból a Falemezüzemben és 
a Fűrészüzemben a felszabadulás után. Hogyan 
emelték ki a Tiszából azt a néhány gépet, me
lyen ismét megkezdődhetett a termelés Újszege
den.

A továbbiakat csak röviden:
1948-ban államosítás,
1949-ben a fűrészüzemeinket összevonják 

„Tiszamenti Fűrészek” néven. A Falemezgyár 
az Iparügyi Minisztériumhoz kerül.

1951-ben a felső Tisza-parti Fűrészüzem ön
állósul, az alsó Tisza-parton csak önálló láda
üzem marad.

1953—54. Űjabb összevonások: Lemez—Fű
részüzem és a ládaüzemek országos összevonása 
az OÉF hatáskörén belül.

1969—70. Fagazdaságok megalakulása, DE- 
FAG születése.

Csongrád megye elsődleges faipara ma teljes 
egészében a Délalföldi Erdő- és Fafeldolgozó 
Gazdaság hatáskörébe tartozik és túlnyomó 
részt Szegedre összpontosul.

A Délalföldi EFAG termelési értéke 400 mil-
lió forint volt alakulásakor, ma meghaladja az 
560 milliót.

Ebből Csongrád megye:
1970-ben 360 millió

— erdészet 60 millió
— faipar 300 millió

1976-ban 485 millió
— erdészet 85 millió
— faipar 400 millió

1970-ben Csöngrád megyén belül 5 telephe
lyen folytattunk elsődleges faipari tevékenysé
get: a Kisteleki Erdészetnél, az Ásotthalmi Erdé
szetnél és Szeged már részben bemutatott há
rom üzemében. Azóta telephelyeink száma egy- 
gyel kevesebb.
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A megszűnt újszegedi Ládagyár munkáskol
lektívájának és gépeinek egy része megmaradt 
szegedi üzemeinkben dolgozik. Gépeiből jutott 
a szomszéd megyének is, ezekből raktuk le Gyu
lán az elsődleges fafeldolgozás alapköveit.

A ládagyár területén ma már az Odessza vá
rosrész lakóházai emelkednek.

Van még égy régi üzemünk, a felső Tisza- 
parti Fűrészüzem, ahol ma még 36 000 m3 rön
köt dolgoznak fel és mellette 130 000 db rakodó
lapot gyártanak — nagyobb részt exportra.

Mint már említetttem a Fűrészüzem 1953-ban 
csatlakozott a Falemezgyárhoz. Ettől kezdve 
— és mind a mai napig — a vállalat irányító 
kollektívájának legfőbb gondja — a termelés 
lényeges növelése nélkül — az itteni dolgozók 
munkakörülményeinek javítása. Igaz, hogy az 
üzemcsarnokban ezt még nem sikerült teljes 
mértékben megoldani, de ma már elmondhat
juk, hogy a szociális létesítmények egy része 
megfelel a mai kor követelményeinek.

Az eddigiek során, de főleg az elmúlt 25 év 
alatt a Falemezüzem mutatta a legintenzívebb 
fejlődést, s hogy ez ma is folytatódik, abban 
nem kis szerepet játszik az a körülmény, hogy 
Szeged iparkörzetében helyezkedik el.

Falemezüzemünk kivételes helyzetben van. 
Színfumért és rétegelt lemezt, ezen kívül nagy- 
üzemileg csak egy helyen gyártanak az ország
ban. Bútorlapgyártásban az ország termelésé
nek döntő többségét adjuk.

A Falemezüzemben a fejlesztés (a fejlődés) 
1946 óta folyamatos.

1948-ban az energiaellátás javítása érdekében 
az üzem Cornwall kazánt, majd 1955-ben két 
darab BW kazánt kapott. Itt épült meg Szeged 
viszonylatában először 35 gyermek befogadására 
alkalmas üzemi bölcsőde — 1948-ban.

Itt indították be először az ország első kísér
leti farostlemezt gyártó üzemét, melyet a szak
emberek még ma is a hatalmas mohácsi üzem 
bölcsőjének neveznek.

1961-ben a rétegelt lemez és bútorlap mellett 
megindult Szegeden a színfurnér gyártása. Sze
ged új szakmát tanult az akkor legfejlettebb 
RFR gyártmányú furnérelőállító berendezésen. 
A Falemezgyár munkásai és vezetői jól vizsgáz
tak! 1968-ban a színfumérüzem új előkészítő 
géppel bővült és a termelése elérte az 5 millió 
m2-t. Ezt a bővülést 1974-ben 10 tonnás KKSZ 
daru egészítette ki, mely lehetővé tette a rönk
téri anyagmozgatás gépesítését. Ugyancsak eb
ben az évben épült meg az 5 és 10 tonna telje
sítményű gázkazán, mely az üzem energiaigé
nyét távlatilag is kielégíti.

A múlt évben befejeztük az újabb színfurnér- 
üzemi beruházást, mely a mai színvonalnak 
megfelelő technikai felszereltséggel rendelkezik, 
így ma már 9—12 millió m2 furnér legyártása 
sem elképzelhetetlen.

De meg kell emlékeznem a jelen kor gondjai
ról, problémáiról is.

Abból adódóan, hogy termelőberendezéseink



túlnyomó többsége fizikailag és erkölcsileg egyaránt elkopott, következik, hogy az üzemszerű termelés biztosítása az átlagosnál sokkal nagyobb erőfeszítéseket követel. Tervszerű megelőző karbantartási (TMK) munkáinkat a szó legszorosabb értelmében be kell tartanunk. Az utóbbi évek erőfeszítéseinek eredménye, hogy gépparkjainkkal lényegesen nagyobb késztermék-kibocsátás már nem lehetséges. Ugyanakkor a továbbfeldolgozó faipari és egyéb vállalatok késztermékeink iránt egyre nagyobb és nagyobb mennyiségi és minőségi igényeket támasztanak.Ilyen körülmények között — messzemenőkig szem előtt tartva az importcsökkentési célt — arra törekszünk, hogy a belföldi igények lehetséges kielégítése mellett olyan minőségű termékeket állítsunk elő, melyek közvetlenül vagy köizvetve exportálhatok. Például foglalkozunk a konténerpadló nagyüzemi gyártásának gondolatával. Hasonló újfajta termék lehet a zsaluzólemez stb.Nem új termék, de egyre inkább előtérbe kerül a bútoripar, épületasztalos-ipar és más felhasználók számára gyártott furnérral színeit enyvezett lemez és bútorlap, és sorolhatnám tovább az egyre növekvő igényeket.Alapvető problémánk, hogy a növekvő, szélesedő igényeket kapacitás hiányában csak részben tudjuk kielégíteni. Furnértermelésünk jelenlegi fafaj összetétele sem találkozik a felhasználók igényeivel. Ez az 1976-os év legnagyobb gondja számunkra! Bízom abban, hogy 1977-ben ezen gondok jórészt megoldást nyernek.Talán —  a közeljövőt illetően — a legnagyobb feszültséget az enyvezett lemez és bútorlap termelés területén lehet érzékelni. Javasoltuk és javasoljuk, hogy a szegedi Falemezüzem rekonstrukcióját tűzzük napirendre. A  feltételek (infrastruktúra, szakmunkás és szakvezető) jórészt rendelkezésre állnak. A  meglevő munkáslétszámunkkal a kibocsátást két-háromszorosára tudnánk növelni alkalmazotti létszám emelése nélkül.Sorolhatnám az előnyöket, de úgy gondolom, hogy a jelenlevők jó része ezeket ismeri. Mi úgy ítéljük meg, hogy ez ma már döntés és hitel kérdése. Azt gondolom, nem kell különösen bizonyítani, hogy a továbbfeldolgozó ágazatok fe jlődése húzó hatású az alapanyag és a félkész termékek termelésére.Biztos, hogy könnyebb, egyszerűbb importálni, mint itthon megtermelni, mégis az ágazatok jószándékú, kölcsönös érdekek egyeztetése esetén ugrásszerűen lehetne előrejutni a hazai megtermelt faanyag ésszerű, hatékony felhasználása területein. Ma még sok gátló tényező 

van — de meggyőződésem — hogy ha mi nem, úgy az élet ezeket kényszer útján fogja megoldani. Előzzük meg ezt!Ahhoz, hogy tisztelt hallgatóim a D E F A G  gazdasági életébe betekinthessenek a következő számszerű adatokat, valamint az abból adódó tervet ismertetem. A  D E F A G  jelenleg közel 500 millió forint árbevételt produkál. A  rendelkezésre álló fejlesztési alap +  amortizáció meghaladja a 30 millió forintot. A  már korábbiakban említett új színfurnérüzemünk mint beruházás nagyobb részt hitelből valósult meg. 1975 májusától folyamatosan termel. Meghatározott fafaj összetétel mellett 8—9 millió m2 produktumra képes. Enyvezett lemezből 3000 m3 felett, bútorlapból 5000 m3-t termelünk.Dolgozóink bér- és jövedelemhelyzete a IV . ötéves terv során jelentősen javult (30% felett). Szociális ellátásra (nehéz fizikai munkák gépesítése, öltöző, fürdő, oktatás, szakoktatás stb.) 60 millió felett költöttünk. Kiemelném a munkáslakás problémák megoldását. Ez évente kb. 20 munkás új lakásba költözését jelenti, és sorolhatnám az élet- és munkakörülményt javító tevékenységünket. Biztosan ennek hatására is dolgozóink hangulata — sok, még megoldatlan probléma mellett is — bizakodó. Fellendült és folyamatosan javuló a szocialista munkaverseny során kibontakozó termelési kedv, amit erősít a szocialista demokrácia kiterjedése és aktív hatása a termelésre és a munkahelyi közérzetre.Politikai, társadalmi, kulturális és gazdasági életünkre nagy hatással van a szocialista brigádmozgalom. Mi életünk egyik mozgató rugójának tekintjük. Kimagasló eredményekről is számot adhatunk: Fűrészüzemünkben dolgozó Május 1. szocialista brigád a kongresszusi versenyben oklevelet nyert el. Ami külön érdem, hogy azóta is — a fűrészüzemünk kolektívájának segítségével — állandóan növeli termelését.Alkotó kezdeményezést jelez az újító mozgalom kibontakozása. Munkásaink és technikusaink találmánnyal is megleptek bennünket. És sorolhatnám szerény eredményeinket.De gondjaink is vannak, nem is kicsik! Ezek egy része napi gond, olyan természetű, ami más vállalatoknál is megtalálható, más része fejlesztéssel összefüggő: hogyan tovább, mit mikor! Ez utóbbi kérdésben az elképzeléseink megvannak, de szükségesnek tartanám, hogy a kialakított elképzelés társadalmi kontroll tárgya legyen, amiben a Faipari Tudományos Egyesület sokat segíthet. Ezúttal tisztelettel kérem elnökségünket, a FA T E  kollektíváját, segítsen — közös érdekeink egyeztetése mellett — a helyes döntés kialakításában.
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Csongrád megye bútoriparának eredményei 
és a további feladatok*
Jósa Jenő

Csongrád megye bútoripara a megyei ipari termelés igen kis százalékát, az ország teljes bútoripari termelésének mintegy 6% -át képviseli.A z alacsony arányszámok ellenére is úgy érzem, bátran mondhatom: érdemi feladatot teljesítünk, hasznos tevékenységet végzünk azzal, hogy most rövid időt a megyében folyó bútoripari üzemek munkájának vizsgálatára fordítunk. Előadásommal ehhez szeretnék hozzájárulni.Vissza tekintve megyénkben az elmúlt 25—30 év legfontosabb ipari tevékenységet érintő eseményeire, az ipari tevékenység mérföldköveire, megállapíthatjuk, hogy a megye bútoriparának fejlődése fő vonalaiban megegyezik a bútoripar országos fejlődésének irányával és eredményeivel.A z államosítás utáni időszakban a megyében meginduló bútoripari tevékenység is a profilrendezés, termelésszervezés feladataira irányult elsősorban.Az 50-es évek első felében jött létre az üzemeknél a tisztább termékszerkezet és indult meg bizonyos gyártmány továbbfejlesztési munka, melynek alapja az egyéni profilok kialakítási elve volt.Jelentős mérföldkőnek számít az 1963-as év, amikor a vállalati összevonások révén egyértelműen meghatározásra kerültek azok a tevékenységi körök, melyek mind az üzemek adottságai, mind pedig a piaci igény szempontjából meghatározott tendenciát érvényesítettek. Ekkor jött létre a Tisza Bútoripari Vállalat is, amelynek központja és két gyáregysége Csongrád megye területén fekszik.A z ország ipari termelésének, az életszínvonalnak emelkedésével, a lakásépítések fellendülésével, dinamikusan növekedett a termelés volumene a megyei üzemekben is. Ily  módon 1955—75 között a termelés megtízszereződött, a létszám jelentős növekedése, de igen szerény beruházási javak felhasználása mellett. Az eredmények növelését alapvetően a modern bútorok részarányának növelése, a gyártástechnológia fejlesztése, az új, korszerű alapanyagok (agglo- merált lapok, felületkezelt lapok, ragasztó- és lakkanyagok) felhasználása, a gépesítés szerény ütemű növelése és az iparszerű termelés kialakításához kapcsolódó munkaszervezés végrehajtása tették lehetővé.A  korszerű követelményeknek megfelelő modern bútortípusok sorozatgyártásának megindulása — mely a 60-as évek utáni időszakra tehető — indult meg egy újabb olyan fejlődési
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szakasz, mely elősegítette a gyártási színvonal emelkedését, igényelve a gépesítés, szervezés, korszerű anyagok használatának növelését. Ahogy a termékösszetétel országos viszonylatban egyre jobban megközelítette a fogyasztói szükségletet, így alakult a piac szempontjából kedvezőbb irányba a megyei bútoripari üzemek tevékenysége is.Az eszközök fejlesztése, a beruházások volumenének emelkedése viszont lényegesen alatta maradt az üzemek igényeinek, illetve a piac szempontjából vizsgált reális fejlesztési szükségleteknek is. Igen kedvezőtlen szociális és kommunális feltételek mellett dolgoztak a megyei üzemek, jelentős volt a termelő területek zsúfoltsága, jellemző a raktárhiány, s azok a bővítések, kisebb átalakítások, melyek az állóeszköz fejlesztést jellemezték, nem tették lehetővé a korszerű gyártási folyamatok megvalósítását, a munkaszervezés jelentősebb fejlesztését.Az elmúlt 25 éves időszakban a megye üzemeinek fejlesztése mind az állami, mind a szövetkezeti szektorban jelentősen elmaradt. A  műszaki színvonal megfelelőnek ítélhető ütemben 1968 után fejlődött, a gépesítés fokozása, felületkezelő berendezések üzembe helyezése, a kárpitos tevékenység területén a gépi rugók, habanyagok felhasználása következtében. Ez a fe jlődés sem volt azonban olyan mértékű, amilyet az ipar általános fejlődése és a fogyasztói igények kielégítéséhez kapcsolódó feladatok szükségessé tettek volna. Meg kell jegyezni, hogy ugyanakkor elmaradás van a termelésirányítás, munkaszervezés területein is. A  megyei üzemek fejlődésében a legjelentősebb időszak talán 1970—73 volt, amikor nagyobb beruházások valósultak meg a T B V  csongrádi gyáránál, az A lföldi Bútorgyárnál és kisebb volumenben a T B V  szegedi gyáregységénél.Jelenleg a megyében tevékenykedő bútoripari üzemek szektorbeli összetétele, s a többi jellem zője is, igen heterogén képet mutat. Két nagy üzem, több kis- és középüzem működik, melyek egy része minisztériumi, más része szövetkezeti szektorhoz, ill. más tárcához tartozik.A z üzemek termékei között a fényezett lakásbútortól a konyha és irodabútorokon keresztül az állvány- és ülőbútorokig, minden termék megtalálható. Ezen üzemek piaci helyzete az országos profilelosztást tekintve speciálisnak nevezhető. A  lakásbútor-gyártó Alföldi Bútorgyár terméke jellegzetesen egyéni stílusú, a T B V  színesbútort gyártó csongrádi üzeme ebben profilban, a vállalat szolnoki gyárával együtt monopolhelyzetet élvez, a Bútoripari Szövetkezet speciális bútoraival és tőkés exportjával szintén egyéni karaktert képvisel. Ha megemlítjük még12 F A I P A R



a Makói EÜ BER-gyár speciális profilját, megkockáztathatjuk azt a kijelentést, hogy Csong- rád megye a speciális termékek nagy- és középüzemi szintű gyártásának területe.A  termékszerkezetnek megfelelően a gyártási technológiák is teljes körben reprezentálják a bútoripari tevékenység különböző területeit. Az Alföldi Bútorgyárnál furnéros fényezett, kárpitozott technológia, a T B V  gyáregységeinél színesbútor technológia, fémvázas és kárpitozott bútorok, valamint a tömörfa megmunkálás technológiája található meg.A  jelenlegi gépesítettségi, technológiai színvonalat tekintve, az csupán a két legnagyobb üzemnél ítélhető megfelelőnek. Ez is elsősorban a lapmegmunkálás és felületkezelés területein. A  megyében általában nem kellően fejlett a tömörfa megmunkálás, szerelés és anyagmozgatás folyamata. Jelentősen hátrányos a helyzet raktározási vonalon.A  termelésirányítás, szervezés színvonalát, alkalmazott megoldásait tekintve, általában a tömeggyártási rendszer és az annak megfelelő termelésirányítási, elszámolási stb. módszerek találhatók meg. Viszonylag kevés a bevezetett korszerű szervezési, irányítási megoldás.Az üzemek 25 éves tevékenységének számszerű eredményeit vizsgálva igen jelentős fe jlődést tudunk regisztrálni. A legfontosabb csongrádi üzemek össztermelése 1955. évben 47 millió Ft volt, s ez 1975-re 487 millió Ft-ra, tízszeresére emelkedett. Az 1980. évi előirányzat 674 millió Ft. A z 1955. évi eredeti 790 fő létszám 1975-re 2260 főre, 1980-ig azonban csak 2350 főre emelkedik.Az 1 főre eső termelés 1955-ben 59 m/Ft, míg 1975-ben 215 m/Ft volt. 1980-ra további dinamikus emelkedés szerepel az előirányzatokban.Emellett a termelésnövekedés mellett az állóeszközök értékének alakulása sokkal kisebb dinamikát mutat. A  megye üzemei 1955-ben 16 millió Ft-ot kitevő eszközzel, 1975-ben közel 200 millió, míg 1980-ig csupán 250 millió eszközértékkel dolgoznak. Az eszközkihasználást reprezentáló, 100 Ft eszközre jutó termelési érték mutató alakulása viszont arra utal, hogy az 1955—75 időszakban megvalósított gépi beruházások kapacitás lehetőségeit nem használták ki az üzemek olyan mértékben, mint amilyen kihasználás 1955. évben volt tapasztalható. A meglevő eszközök terhelése azonban 1980-ig jelentősebb növekedést jelez.Az ipari tevékenység esyik legfontosabb jellemzőjének, a termelékenységnek vizsgálata azt mutatja, hogy a megyei üzemeknél az országos előírások nem valósultak meg, mivel 1975-ben a termelés növekedésének csupán közel 60%-a származott termelékenységből. Viszont az 1980- ra szóló előirányzatok már a 90%-os arányt tartalmazzák.összességében, a legfontosabb jellemzőket vizsgálva, a megyei üzemek tevékenysége, a fejlődés dinamikája, megfelelőnek ítélhető. Reprezentálja azt a sokrétű és odaadó munkát, melyet az üzemek dolgozói az évek során ki

fejtettek. Hiszen a bútoripar mint szakma művelésének, továbbfejlesztésének régi hagyományai vannak a megyében, s mint ahogy a múltban, ma is nagyon sok olyan szakember dolgozik ezen a területen, akinek nemcsak szakmai, hanem emberi, egyéni oldalról is szívügye, élethivatása ez a munka.Nem lehet szó nélkül hagyni a Faipari Tudományos Egyesület szerepét, tevékenységét sem, melyet az elmúlt negyedszázadban kifejtett, s amely mindig komoly támogatást jelentett a szakmai problémák megoldásában. A  bútoripari üzemek eredményeiben is ott van az Egyesület munkája, amelyért köszönettel tartozunk a megyei csoport mindenkori vezetőinek és tagjainak.Az eredmények és célkitűzések mellett azonban meg kell említenünk az üzemek továbbfejlesztésének problémáját is. Mint ahogy az elmúlt 20 évben, jelenleg sem áll rendelkezésre olyan fejlesztési lehetőség, mely a legfontosabb termelési és szociális problémákat megoldaná. A fejlesztés, korszerűsítés, különösen a gépi berendezések vonalán, igen lassú ütemű, s ez bizonyos mértékben fékezi a termelési szerkezet korszerűsítését, a hatékonyság növelését, a korszerű termelésirányítási módszerek alkalmazását. Alapvetően megoldatlan pl. a T B V  szegedi gyárának kitelepítési problémája. Az előzőekben elmondottakból kitűnik, hogy a megyei üzemeknek jelentős eredményei, de gondjai is vannak.Egy értékelés azonban önmagában nem teljes. így a csongrádi üzemek eddigi eredményeit a bútoripar egészének eredményei viszonyában kell végső soron értékelnünk. Egy ilyen összehasonlítás természetesen nem öncélú, s ha pár jellemző mutató vonatkozásában megkísérelem is. ennek célja mindenképpen az előremutató következtetések levonása. A  Csongrád megyei bútoripari üzemek termelési adatai jellemzően rámutatnak arra, hogy ezek az üzemek az elmúlt 25 évben és napjainkban is kisebb fajlagos eszközértékkel és alacsonyabb termelékenységi szinten dolgoznak mint más gazdasági körzetek bútoripari üzemei.Nagyobb a szakmunkás-hányad, a képzett asztalos, heterogénebb a termékszerkezet, alacsonyabb a technikai, de a szervezési színvonal is. Ezt a körzetet azonban nem érintette a bútoripari rekonstrukció, s a korábbi években is lényegében a sajáterős fejlesztések voltak a gazdasági növekedés egyedüli forrásai. (Kivéve az Alföldi Bútorgyárnál 1973. évben végrehajtott rekonstrukciós beruházást, ami viszont idegen tárca pénzeszközeinek segítségével valósult meg.)A  Csongrád megyei üzemek együttes jellem zőit vizsgálva a bútoripar egészéhez viszonyítva, kitűnik, hogy:— a termelés volumene az összbútorinari termelés 6—-7o/o között mozgott az elmúlt 20 évben, s 1980-ra is 6.7%.— A  termelés növekedésének üteme a megyé-
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ben kisebb volt mint a bútoriparban átla
gosan.

—  Az összlétszám 7%  körül helyezkedett el, s 
ennek megfelelően az 1 főre jutó termelés 
valamivel alacsonyabb szintet képvisel. Ér
dekes viszont megjegyezni, hogy 1955. évben 
a megyében lényegesen magasabb volt ennek 
a mutatónak az értéke mint az iparban. Az 
arány azonban gyorsan megfordult és ma 
már, s 1980-ra is, alacsonyabb szinten áll.

—  Az állóeszközök növekedése 1955— 75 között 
a megyében csupán mintegy 180 millió Ft 
volt, s 1980-ra is csak további mintegy 50 
millió Ft növekedésre lehet számítani, amit 
lényegében a SZEBISZ beruházása képvisel. 
Ez a növekedési ráta viszonyítási számok 
nélkül is érzékelhető módon, lényegesen ala
csonyabb, mint az ipar egésze állóeszközei
nek éves növekedési üteme.

A megyei vállalatok tevékenységét vizsgálva 
a bútoripar országos eredményein belül, két fő 
jellemző határozható meg:
—  A  megye bútoripara, az adottságokhoz vi

szonyítva megfelelő módon járult hozzá a 
termelési eredmények, a piaci ellátás bizto
sításához.

—  Jelentős a lemaradás az eszközök fejleszté
sében, korszerűsítésében, de a szervezettség 
területén is.

Úgy ítélhető meg, hogy a bútoripar egészének 
igen gyors ütemű fejlődése mellett, a megyei 
üzemek szakmai súlya csökkenő tendenciával 
érvényesül.

Ezután a rövid, de talán a legfontosabb jel
lemvonásokat megfelelően bemutató értékelés 
után, szükségszerűn beszélni kell a jövő legfon
tosabb feladatairól is. Hiszen a múlt értékelésé
nek, a jövő feladatainak meghatározása ad ér
telmet.

A következő időszak, s elsősorban az V. öt
éves terv időszakára szóló iparági és vállalati 
célkitűzések ez év elején rögzítésre kerültek. A 
feladat ismert: a megye bútoripari üzemeinek 
is kapcsolódniok kell az országos előirányzatok
hoz, biztosítaniok kell a termelés, a termelé
kenység, a hatékonyság és más gazdasági, keres
kedelempolitikai és egyéb célkitűzések vonat
kozásában az előírt szintek elérését. A fejlődés, 
amit a megyei üzemek ténylegesen előirányoz
tak, a termelési, létszám és egyéb gazdasági mu
tatók vonalán, megfelel az országos átlagnak. A 
feltételek azonban ezek teliesítéséhez a már em
lített kedvezőtlenebb eszköz-adottságok miatt 
kevésbé biztosítottak. Ezért az üzemeknek az 
átlagosnál nagyobb erőfeszítéseket kell kifeite- 
niök és még fokozottabb gondot kell fordítaniok 
az intenzív típusú fejlődés biztosítására, az in
tenzív tartalékok, lehetőségek kihasználására.

Anélkül, hogy külön részletezni kívánnám a 
hatékonyság növelésének lehetőségeit és mód
szereit, szabad legyen röviden rámutatni arra, 
hogy a Csongrád megyei üzemeknél melyek 
azok a területek, ahol az általános feladatokon 

*

belül is, jelentős előrelépésre, fokozott tevé
kenységre van szükség.

1. Átfogó fejlődési irányvonalként, el kell in
dulnunk a szakosodás, a kooperációk kiépí
tése útján. A szakosodás is olyan intenzív 
jellegű fejlesztés, mely a munkamegosztás 
elmélyítésén és arra építve megvalósított, 
magasabb gépesítésen és munkaszervezésen 
keresztül növeli az eredményeket. A szak- 
kosodás szükségessé teszi az alágazatok és 
gyárak közötti igen szoros együttműködést, 
széles körű kooperációt. így maga a koope
rációs tevékenység lényegében a szakosodott 
rendszerből fakadó szükségszerűség, melyet 
az V. ötéves terv időszakában a megyei üze
meknél is egyik legfontosabb célkitűzésként 
kell szerepeltetni. Ennek megvalósításához 
3 fő feladatot kell megoldani: magának a 
szakosodásnak a meghatározását és megter
vezését, az ennek megfelelő termelési szer
kezet és vállalati működés kialakítását, majd 
a működtetéshez szükséges új elszámolási és 
érdekeltségi rendszerek kialakítását.

2. Üzemenként felül kell vizsgálni a jelenlegi 
termelési szerkezetet és meg kell határozni 
annak hatékonyabb működést biztosító át
alakítási feladatait. A korszerűbb termelési 
szerkezet kialakítását egyrészt az általános 
fejlődés követelményei, másrészt azok az el
lentmondások teszik szükségessé, melyek a 
vállalatoknál a technikai színvonal, belső 
szervezettság, adatfeldolgozás területein je
lentkeznek. E feladatkörhöz tartoznak a gaz
daságtalan termékek visszafejlesztése, meg
felelő gazdasági elemzéseken alapuló opti
mális termékösszetétel kialakítása, a gazda
sági és tudományos integrációs folyamatok 
lehetőségeinek felhasználása, és így tovább. 
A tényleges feladatokat mindenkor a vár
ható technikai és gazdálkodásban jelentkező 
általános fejlődésnek, a termékekkel szem
ben támasztott fogyasztói igényeknek, vala
mint a vállalat adottságainak és lehetőségei
nek figyelembevételével kell meghatározni.

3. Jelentős mértékben fejleszteni és korszerű
síteni kell a termelésirányítási rendszert, 
mely jelentős mértékben segítheti elő az 
igényekhez való rugalmas alkalmazkodást, 
az egész gyártási folyamat kívánt célok ér
dekében történő vezetését. A vállalatoknál a 
termelésirányítás követelményei, feltételei 
az utóbbi években és különösen 1976. évtől 
nagy mértékben megváltoztak. A vállalati 
problémák nehezebben megoldhatóvá vál
tak. A keresletre való gvors reagálás igénye, 
a tervezési munka minőségének növelése, a 
termékekkel szemben fokozódó minőségi kö
vetelmények, a hatékonyabb működésre 
való törekvés olyan új igényeket támaszta
nak a termelés irányításával szemben, me
lyek az eddigi formában és megoldásokkal 
egyre kevésbé elégíthetők ki. Fokozott ne
hézséget jelent a külső gazdasági környezet 
megváltozása, amelyhez való gyors alkál
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mazkodási követelmény ugyancsak az irá
nyítási rendszer átalakítását teszi szükséges
sé. A megyei bútoripari üzemeknél ugyan
úgy jelentkezik ez a problémakör és ennek 
alapján a megoldás feladata mint bárhol 
máshol az országban.

4. Rövid időn belül meg kell oldani a korszerű, 
számítógép lehetőségeket kihasználó üzemi, 
ill. vállalati elszámolási rendszerek kidolgo
zását és megkezdeni a gyakorlati bevezetést. 
Ennek előfeltétele a folyamatok rendszerére 
épülő szervezés, az információs rendszerek 
kialakítása, bázisadat-rendszer felépítése. E 
tevékenység mellett jelentős mértékben fo
kozni kell a vezetés korszerűsítését, erősí
teni a vezetés szervezési funkciójának gya
korlását is.
A jövő feladatainak vizsgálatánál jelentős 
hangsúlyt kapnak az üzemek előzőekben 
körvonalazott átfogó feladatai.' Ez önmagá
ban azonban még nem képes biztosítani a 
kívánt eredményeket. Szükséges a társválla
latok, a társadalmi szervek és mindenekelőtt 
az iparirányítás jelentős segítsége is. Ezért 
kérjük a Könnyűipari Minisztérium, az 
OKISZ és más szakmai felügyeleti szervek, 
szakintézetek, gazdasági intézmények, a tö
megszervezetek, a Faipari Tudományos 
Egyesület segítő támogatását általában és 
azon jelenleg legfontosabb problémák meg
oldásában, melyek a megyei bútoripari üze
mek további tevékenységét döntő mérték
ben meghatározzák.
Ilyenek: a Tisza Bútoripari Vállalat szegedi 
gyáregységének kitelepítése, a SZEBISZ ki
telepítése, az elsődleges faipar és bútoripar 
közötti kooperáció végleges kialakítása, meg
oldása.
Ügy gondolom, szükségtelen részletesen ele
mezni ezeket és indokolni a gyors továbblé
pés sürgető voltát.

Befejezésül úgy érzem, bátran kijelenthetem 
a megyei bútoripari üzemek dolgozói nevében 
is, hogy az V. ötéves tervi célkitűzések megva
lósításáért minden tőlünk telhetőt megteszünk, 
s ezen túl is igyekszünk azon munkálkodni, 
hogy a megye szakmai súlya, jelentősége növe
kedjen, s ne vesszenek el hanem ellenkezőleg, 
kapjanak nagyobb hangsúlyt azok a hagyomá
nyok, melyek ebben a megyében az „asztalos” 
tevékenységet a múltban is magas erkölcsi 
szintre emelték.

Meggyőződésem, hogy együttes erőfeszítése
ink mellett, a közeljövő, de a távolabbi- időszak 
eredményei is, önmagukban fogják reprezentál
ni azt a munkát és szakmai odaadást, amit a 
megye bútoriparában dolgozó minden ember ki
fejt.



A z előadás elhangzása után az elnök a szót a hozzászólóknak adta meg.
Göttl M ihály kapcsolódik az elhangzott előadásokhoz és ad tájékoztatást a falemezüzem, illetőleg az inará? dinamikus fejlődéséről számszaki adatokkal illusztrálva.



Az eredmények mellett tájékoztatást adott 
azokról a nehézségekről is, amelyek az elmúlt 
időszakot jellemezték, kiemelve a létszámhi
ányt, és ennek a további fejlődésre várható ki
hatásait.

A  továbbiakban „egy esetleges enyvezett le
mezgyár rekonstrukciójával és annak problema
tikájára —  a vastagabb lemezgyártás kialakítá
sára —  mutat rá. Hozzászólása befejező részében 
„Szeged hulladék problémájáról” tesz említést.

Mócsai Lajos az Alföldi Bútorgyár részéről 
kért és kapott szót. Felszólalásában röviden is
merteti a gyárnak az elmúlt 25 év alatti fejlődé
sét, a termelésben és a műszaki fejlesztésben el
ért eredményeit. Sajnálattal állapítja meg, hogy 
a gyár a könnyűipari, bútoripari rekonstrukció 
keretében nem részesült állami támogatásban, 
és annak a reményének adott kifejezést, hogy 
erre esetleg az V. ötéves tervidőszak alatt még 
sor kerülhet. Hozzászólásának további részében 
az Alföldi Bútorgyár előtt álló feladatokról, a 
gyár és a FATE kapcsolatáról és egyesületi te
vékenységéről adott tájékoztatást.

Hajdú Imre a SZEBISZ elnöke hozzászólása 
bevézető részében elmondotta, hogy „ha vissza
gondolunk a 25 évvel korábbi időszakra, meg
állapíthatjuk, hogy nem sok faipari üzem dicse
kedhetett faipari mérnökkel, technikusokkal és 
jól képzett szakmunkásokkal. Ma szövetkeze
tünk is rendelkezik ezekkel a műszaki káderek
kel. Ezeknek az embereknek a nagyobbik része 
tagja a FATE-nek. Mi szeretjük ezt az egyesü
letet, szívesen járunk rendezvényeire.”

A továbbiakban a szövetkezet 25 éves jubile
umáról tesz.említést és tájékoztatja a jelenlevő
ket a negyedszázad fejlődéséről, sikereiről és ne
hézségeiről.

A további terveikről szólva az export jelen
tőségét és a székgyártás fejlesztését emelte ki. 
„E gyártás jellemzője továbbra is a tölgy fű
részáruból nyers kivitelben készülő flamand 
széktípusok. Elsősorban belga exportra, illetve 
a borovi fűrészáruból készülő felületkezelt szé
kek és kárpitos garnitúrák svéd exportra. Az V. 
ötéves terv folyamán kívánja szövetkezetünk 
megvalósítani az új iparövezetbe történő kite
lepülést.”

„Az új üzem létrehozásával biztosítható lesz 
az eddig mühelyrendszerü gyártás helyett a fo
lyamatos gyártási rendszer bevezetése.” Felszó
lalása befejező részében arra utalt, hogy nem 
szeretné azt a látszatot kelteni, mintha a szövet
kezetben minden símán menne. Két fő gondot 
említ meg: az exportfejlesztést és az üzemház 
építését.

Mind ebben, mind munkájuk egyéb területein 
egyaránt továbbra is igénylik a FATE jövőbeni 
tevékenységét és segítségét is.

Ézsiás Pálné elmondotta, hogy 1976 január
ban megjelent egy rendelet „Az ipari emlékek 
gyűjtésére, illetve megőrzésére” címmel. Ebben 
irányító és összefogó szerepet kapott a Bútor- 
az irányban már történtek kezdeményezések, 
ipari Tervező Iroda.
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Ismertette azokat a tervezett szervezési in
tézkedéseket, melyek ennek a folyamatos mun
kának és feladatnak a sikerét hivatottak bizto
sítani. Ezúttal ragadja meg az alkalmat arra, 
hogy az Egyesület Bútoripari Szakosztálya ke
retében szervezés alatt álló előkészítő bizott
ságba hívja mindazokat a társadalmi aktivistá
kat, akik szívesen vennének részt ennek a nemes 
és hasznos célkitűzésnek a megvalósításában.

A gyűjtőmunkát két vonalon kívánják megin
dítani „A z egyik a vállalatok és azok a termelő 
bázisok, amelyek valamely minisztérium irányí
tása alá tartoznak.”

„A  gyűjtés másik területe a második világhá
ború előtti, illetve a múlt századi ipari emlékek 
gyűjtése.”

Befejezésül arra kérte a közgyűlésen jelenle
vőket, hogy segítsék és támogassák ezt a közel
jövőben meginduló tevékenységet.

Stróbl Kálmán elnöki zárszavaiban ismétel
ten köszönetét mondott a helyi szervezetek kép
viselőinek azért a szíves vendéglátásért, amely
ben e két nap alatt Szeged város falai között 
részesítették a közgyűlést, illetve azon részt vett 
minden egyes tagját.

* * *

A  közgyűlést követően a résztvevők korábbi 
jelentkezése alapján fakultatív programokban 
vettek részt és ennek keretében

—  a DEFAG falemez üzemet,
—  a Tisza Bútoripari Vállalat szegedi üze

mét, és
—  a Gyufagyárat 

tekintették meg.
Dr. J. T.



Hajdú József faipari technikus, az MN. Erdő-, Vad- és Mezőgazdaság értékesítési 
csoportvezetője, életének 59. évében 1977. január 1-én váratlanul elhunyt.

A faiparban és erdőgazdálkodásban eltöltött 40 éves lelkiismeretes munkája alap
ján kivívta vezetői és munkatársai megbecsülését és szeretetét.

A faipar és az erdészet többszörösen kitüntetett kiváló dolgozója és a Haza Szol- . 
gálatáért Érdemérem ezüst fokozatának tulajdonosa.

Emlékét kegyelettel megőrizzük.





Gondolatok a magyar bútorexportról
Dr. Svéd A ndrás

I.

A  tőkés országok gazdasági helyzeteA II. világháború után és különösen 1948— 1949, vagyis az állami magyar külkereskedelem indulása óta, 25 éven át töretlen fejlődés jellemezte a világgazdasági helyzetet. Akkor a magyar bútorexport helyzetének, problémáinak, lehetőségeinek megítélésénél kevésbé kellett kiindulnunk a világgazdasági helyzet megismeréséből és elemzéséből. 1974-ben és különösen 1975-ben azonban a válság súlyosan érintette a 
magyar bútorexportot is és úgy gondoljuk, hogy a következő években is sokban meghatározó jelleggel fog a magyar bútorexport alakulásába mindez beleszólni. Ezért látszik szükségesnek, hogy a bútorexport kérdései kapcsán már elöljáróban szokatlan részletességgel ismertessük az elmúlt és a következő évek eseményeit, előrejelzéseit.1973 és 1975 között a tőkés világban olyan mérvű gazdasági válság bontakozott ki, amilyenre 1929— 1930 óta nem volt példa. Ez megmutatkozott többek között a termelés és értékesítés, a nemzetközi kereskedelem visszaesésében egyaránt. Kiéleződött a tőkés országok egyenlőtlen fejlődése következtében a verseny közöttük, és okozta—fokozta a gazdasági válságot az a valutaválság, amely már a korábbi években elindult. A  gazdasági problémák további okai között az olaj- és nyersanyagárak robbanásszerű emelkedését is említenünk kell, a válság összefonódott egy korábban szinte ismeretlen ütemű inflációval, ami tartósnak mutatkozik.A  válság úgy tűnik, 1975 folyamán érte el a mélypontot, és a lassú kibontakozás 1975 végén és 1976 elején megindult. Az 1976-os fellendülést sok közgazdász bizonytalannak és rövid lejáratúnak ítélte meg, főként azért, mert a betegség főbb okai nem szűntek meg, és mert az 1976-os évben a vezető tőkés országokban, mint az U S A , N SZ K , Japán, Svédország választásra került sor, amely előtt a kormányok hitel, pénzügyi és adóintézkedésekkel — szokott módon — a gazdasági élet fellendülését igyekeztek biztosítani. 1977-re a mesterséges eszközök már kevésbé állnak rendelkezésre és ez volt a borúlátó megítélések alapja.M íg a gazdasági élet legjellemzőbb összevont mutatószáma, a bruttó nemzeti termék változása (százalékosan az előző évhez képest) szinte valamennyi vezető tőkés országban negatív volt, és 1974-ben a százalékos változás általában —2 és legfeljebb -f-2 között mozgott, 1975-ben — Japán kivételével — a bruttó nemzeti termék változása kivétel nélkül valamennyi vezető országban 1,5—2,5—3,5%-os visszaesést mutatott. 1976-ban — és az év fordulóján készült reális

nak tűnő nyugati előrejelzések szerint — kisebb mértékben 1977-ben is folytatódik a bruttó nemzeti termék növekedése. 1976-ban nem végleges becslések szerint a vezető tőkés országokban ez -|-5— 6% között mozog, és ezzel a termelés általában valamivel már meghaladja az 1973. évi eddig legmagasabb szintet.Az egyenlőtlen fejlődésre már utaltunk. A  fejlett tőkés országok közül különösen nehéz gazdasági helyzetbe került Anglia és Olaszország, mindkettőnek nemzeti valutája lényegesen devalválódott. Általában az értékcsökkenés további fokozódásával számolnak, azzal, hogy ez maga után vonhatja a kormányok importkorlátozó intézkedéseit, hiszen az eddigi értékcsökkenések mérve is azért „csak” ennyi, mert máris igen jelentős intervenciós intézkedések történtek, Jellemzésül pl. az angol font helyzetére annyit, hogy 1975 végétől 1976. október 25-ig a dollár a fonttal szemben 22,7%-kal értékelődött fel. A  fejlett tőkés országok a korábbi világgazdasági struktúrát, erő- és árviszonyokat a fe jlődő országokkal szemben továbbra is fenn akarnák tartani, még akkor is, ha bizonyos engedményeket tesznek kényszerűségből.A  fejlődő országok ezzel szemben új világgazdasági rendszert akarnak kialakítani, amihez hozzásegítenek elsősorban a megváltozott nemzetközi politikai erőviszonyok, másrészt egyes fejlődő országok olaj- és nyersanyag vagyona, és így a sokban kezükben levő árpolitika is.E két világ között a problémák és a tárgyalási pontok elsősorban az olaj- és nyersanyagárak megfelelő kialakítása, az infláció káros hatásának leküzdése és a fejlődő országok csillagászati méreteket öltött adósságainak rendezése. M íg az olajexportáló országok, főként Szaud- Arábiának. Kuwaitnak és az Arab Emirátusok Szövetségének külkereskedelmi mérlege 10 milliárd dolláros évenkénti nagyságrendben mutat fel aktívumot, a nem olajexportáló fejlődő országok fizetési mérlegpasszívuma évente együttesen több mint 10 milliárd dollár, ami olajim- nortjuk megdrágulásából, a számukra előnytelen inflációból és adósság terheikből adódik.A  világkereskedelem volumene még 1974-ben is növekedett, bár az előző évek átlag 10— 12 százalékos növekedésével szemben csak 6%-kal. 1975-re a világ kereskedelmi volumene már kb. 5%-kal csökkent és így visszaesett kb. az 1973. évi szintre. 1976-ban, és ahhoz hasonlóan az előreielzések szerint 1977-ben is, kb. évi 8%-kai növekszik várhatóan a volumen. Az árak változása miatt 1973-ban és 1974-ben a világkereskedelem értéke 39. ill. 47%-kal nőtt, 1975-ben alig, míg 1976-ban és 1977-ben évente kb. 16 százalékos értéknövekedéssel számolnak.Míg a bizonytalanságok, egyensúly hiányok és az egyenlőtlen növekedés, valamint a válság
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éveiben az „egyenlőtlen csökkenés” jellemzik a tőkés világot, a szocialista országok helyzete stabilnak és töretlen fejlődésűnek jellemezhető. A  nemzeti jövedelem valamennyi szocialista országban tovább növekedett —  természetesen — a tőkés gazdasági válság éveiben is, és azt szinte csak az időjárási viszontagságok és a cserearány-változások befolyásolták. A  tőkés árváltozásokat és a gazdasági válságból adódó világkereskedelmi keresletcsökkenést természetesen nem lehetett megállítani a határokon, mindez azonban gazdasági kihatásában eltörpül azokhoz a válság-jelenségekhez képest, amelyekről az előzőekben szóltunk.
II.A  világgazdaság és kereskedelem, a bruttó nemzeti termékalakulásról elmondottak nagyjában- egészében állnak Nyugat-Európa bútortermelé
sére és bútorkereskedelmére is. Nem szükséges tehát, hogy ezt a fentiekhez hasonló számszerűséggel külön is elemezzük, ehelyett inkább néhány alapvetően fontos gondolatot vetünk fel.A  fejlett tőkés országokban korszakváltás tanúi vagyunk. A z új beruházások jelentős részben nem a hagyományos kitermelő és feldolgozó ágazatokat fejlesztik, hanem elsősorban olyanokat, ahol a legfejlettebb technikát biztosító szellemi kapacitások és szellemi értékek képezik a legfőbb „beruházást” , olyan ágazatokat tehát, mint amilyenek az atom- és űrkutatás, a haditechnika, az elektromos és elektronikus ipar, olyanokat, amelyekben a fejlett tőkés or- szágoik a közepesen fejlettekkel és a fejlődőkkel szemben időelőnyben vannak. Ezt az előnyt kívánják elsősorban felhasználni, és emellett a hagyományos iparágak, ideértve még a hagyományos gépipart is, de kiváltképp a könnyűipart és azon belül a bútoripart is. gyakran még felújításra sem kerülnek, sőt aktív „kivonulás” is észlelhető. Ennek a folyamatnak vannak tudatos, fejlesztést lassító, beruházást elhagyó és másrészt olyan piaci formái is, amikor a tőkés piacon a válság éveiben még tovább fokozódott konkurrencia harc során a gyengék elhullottak és hullnak továbbra is. Konkrétabban: tanúi vagyunk annak, hogy Nyugat-Európa valamennvi országában, ha különböző mértékben is, csődbe mentek kis, közép és nagy, sőt igen nagy bútoripari és bútorkereskedelmi vállalatok. Tanúi vagyunk annak a folyamatnak is, hogy egyes leg- agresszívabb és legtőkeerősebb cégek mammut- vállalatokká alakulnak, és mindinkább kialakulnak Nyugat-Európa bútorkereskedelmében nemzetközi trösztök és vállalatok.Ennek a folyamatnak egyik hatása a kelet— nyugati kereskedelem, az ipari—kereskedelmi 
kooperációk fejlődése a bútoripar és a bútorkereskedelem vonalán is. Ebbe a folyamatba, amelyet felismertünk, az elmúlt években tudatosan bekapcsolódott a magyar bútoripar és bútorexport is. A  példák a szakemberek előtt nagyobb részt ismertek, és ezért itt most csak néhányra utalunk.

*

Az elmúlt esztendőkben sor került arra, hogy egy tönkrement svéd ágy-gyárat teljes egészében áttelepítsünk Bajára, ahol 6 esztendeje folyik évi több tízezer darabos nagyságrendben ágy-gyártás, — a klasszikus kooperáció minden főbb jellemzőjével. Svéd partnervállalatunk vásárolta meg részünkre a gépeket, ő nyújtja a modelleket és a technológiát, sorozatosan hosz- szabbítjuk és terjesztjük ki a kooperációs megállapodást új típusokra és új berendezések szállítására. Mindezekért — hosszú lejáratú megállapodás kereteiben — termékkel fizetünk.Egy nyugatnémet gyár egyik ifjúsági bútorprogramját teljes egészében Magyarországon állíttatja elő, az előzőhöz bizonyos mértékben hasonló megállapodás alapján. Itt sokkal inkább a technológiai és betanítási elemek dominálnak és kevésbé a gépszállítás.Mind több nyugati ügyfelünk kapcsolódik tartósan egy-egy magyarországi bútorgyártó középüzemhez, szövetkezethez oly módon, hogy komplett géppark szállítása helyett csak egyes kiegészítő berendezések szállítása szükséges és kerül sorra. A  példák felsorolásából ennyi is elegendő, mindezek jellemzik a helyzetet, a nyugaton lezajló váltási folyamatot. Megfelelő együttműködési és kereskedelmi megállapodások, valamint azok rendkívül korrekt teljesítése esetén most, a fellendülőben levő nyugati konjunktúra időszakában méginkább számíthatunk további hasonló megállapodásokra és exportunk töretlen fejlődésére.Mindamellett, hogy tendenciájában javuló  
nyugati bútorpiaci helyzetre számítunk, terveinkben és az ipar fejlesztésénél alapvetően szükséges figyelembe venni, hogy nyugodt, kiegyen
súlyozott, biztonságos piaci helyzetre többé nem  
számíthatunk, és a további fejlődés minden valószínűség szerint lüktető, gyors és gyakran váratlan változásokkal lesz terhelt. Gondolunk itt tetemes további devizaárfolyam eltolódásokra, az általános konjunktúrából vagy egyes kormányintézkedésekből adódó váratlan hatásokra, amelyek mind befolyásolhatják a bútorpiacot. H asonlóképpen erősebben számolnunk kell a fe lhasznált anyagok, stílusirányzatok, a típusok és az egyes bútorkategóriák közötti gyors változásokkal is, -— és sokkal erősebben mint a korábbi esztendőkben.III.A  IV . ötéves terv rekonstrukciója, beruházásai komoly fejlesztést jelentettek a magyar bútoripar számára. Vadonatúj gyáregységek jöttek létre, mások rekonstrukció során korszerű technikával versenyképes színvonalra emelkedtek. Jelentősen nőtt az egyes vállalatok és az egész bútoripar kapacitása. A z V . ötéves tervben, ha csökkenő mértékben is, folytatódik a bútoripari rekonstrukció, ami egyes megkezdett és folyamatban levő beruházások folytatását és befejezését jelenti, míg más, kisebb-nagyobb beruházások csak a következő években fognak sorra kerülni.
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A z  1976. évi termelésben és az exportban is jelentős problémát jelentett a nyersanyagárak 1976. január 1-vel sorra került módosítása, ami a kalkulációkban és gazdaságosságban a reálgazdaságossághoz közelítő eredményeket, de a változást követő első időszakban egyben nehézségeket is jelentett. 1977. januárban újabb árváltozásokkal kevésbé kell számolnunk, és ezért az 1976-ról 1977-re történő átmenet e szempontból is nyugodtabb, és kevesebb problémát vet fel, mint az egy évvel ezelőtti évváltás.,Számos ok együttes eredményeképpen lany
hult az elmúlt hónapokban a belföldi bútorke
reslet. Ha ezek közül a tartósan ható okokat vizsgáljuk, akkor a lemaradások a lakásépítésben, az áremelkedések éppen az új lakásoknál, és az elmúlt évek fogyasztói árszintjénél néhány százalékkal magasabb fogyasztói árszint emelkedés egyes hatósági és piaci áraknál emelendők ki. Ezek egyaránt közre játszottak abban, hogy az új lakások bebútorozása és a visszatérően sorra kerülő bútorcserék lelassultak. Valószínű, hogy ez a folyamat 1977-ben nem fog alapvetően megváltozni.így  tehát a magyar bútoripar számára a belföldi piacon a kereslet—kínálat viszonyok megváltoztak és üzemeink, köztük kiemelten a legnagyobb állami bútoripari vállalatok is fokozott érdeklő
déssel fordulnak az export, és ezen belül az országos elvárásoknak megfelelően a tőkés bútorexport felé.A  párt és á kormány felvilágosító munkája, az a nyílt, őszinte tájékoztatás, amelyet az ország gazdasági helyzetéről, a tőkés kereskedelmi mérleg alakulásáról valamennyiünknek nyújtottak, kezdi meghozni eredményeit a tudatformálásban, és így a bútoripari vállalatok és szövetkezetek vezetői és munkatársaik mint állampolgárok és mint gazdasági vezetők egyaránt látják a szükségességét, de egyben lehetőségét is annak, hogy a tőkés bútorexportba újonnan, vagy az eddiginél is nagyobb mértékben bekapcsolódjanak.A  bútoripari export szerve, az A R T E X  K ü lkereskedelmi Vállalat a világgazdaság, a nemzetközi bútorpiac és a belföldi helyzet felmérése alapján 1975-ben, 1976-ban — valamint a következő években is — a helyzet ilyen megítéléséből indul ki. Olyan akciókat kezdeményezett, amelyek messze túllépnek a korábbiakon és azoktól mind az együttműködés exportvolumenében, mind annak hosszabb lejáratában, tartósságában, mind gazdasági tartalmában és formájában (ipari vagy kereskedelmi kooperáció) különböznek.A z ipari kooperációkról az előzőekben már említést tettünk. Sor került 1976-ban egy, az egész bútoripart közelről érintő többéves keres
kedelmi együttműködési megállapodás létrehozására Európa legnagyobb bútorkereskedelmi áruházi vállalatával az IK E A -v al. Az együttműködés főbb vonásai szerint mi elsősorban az áruházi konszern saját modelljeit gyártjuk, köztük olyanokat, amelyek eddig is szerepeltek cikk skálájukban és másrészt úja

kat is. A  sorozatnagyság nagy gyáraink részére kifejezetten előnyös és modelltől, garnitúrától függően 2—3 ezer darabtól egészen az évi 25—30—50 ezres nagyságig terjed. A  cikk skála rendkívül szerteágazó, így mód nyílik arra, hogy a hozzánk beküldött mintákból az üzemek kiválaszthatták és kiválaszthatják a jövőben is a termelési adottságaiknak és feltételeiknek a legmegfelelőbbet, ami mind a kapacitások kihasználása, az alkalmazott technológia, mind a sorozatnagyság és a kalkuláció szempontjából kétségtelenül előnyös számukra. A  megállapodás számos olyan elemet tartalmaz, amely messze túlmegy a szokásos vétel—eladási kapcsolaton, és biztosíthatja több évre előre a mindkét fél számára előnyös és meredeken továbbfejleszthető forgalmat. Ez a kooperáció más szempontból is új vonásokat jelent a mi számunkra, és a magyar szervek közti együttműködéssel szemben is új igényeket támaszt.A z IK E A -t nagyobb bútoripari vállalataink megismerték az elmúlt esztendőkben. Sokan jártak egyik vagy másik áruházában és részt- vettek az 1976 folyamán sorozatosan lefolyt tárgyalásokon. Méreteiről és eladási szervezetéről elegendő itt csak néhány adatot közölni, ezek képet adnak a nagyvállalatról. Svédországban 7 áruházban, ezenkívül számos más saját és más néven működő eladási szervezetben dolgoznak, ezenkívül Dániában, Norvégiában, Svájcban van áruházuk és az N SZK -ban már 5 áruházban folytatnak eladást. Katalógusuk 1976-ra 8 millió, 1977-re 12 millió példányban került kiadásra és terjesztésre, 1978-ra a katalógus példányszámát kb. 20 millióra emelik. A z említett országokon kívül különböző formában működik saját vagy vegyes tulajdonban levő eladási szervezet egészen Japánig és Kanadáig és exportosztályuk szállít az egész világra. 1976-os bútor és lakberendezési cikkforgalmuk eladási áron kb. 600 millió Skr. (Tájékoztatásul: 1U$ =  4,24 Skr.) A  nagy vállalat 1977-ben 5 áruházat nyit és tovább áruházbővítési tervük kb. elkészül 1978-ra. Tőkeerejük, kitűnő üzletpolitikájuk, amely Nyugat-Európában stílus- és divatirányzat teremtő mind garnitúrák, mind modellek, a felhasznált faféleségek szempontjából egyaránt érdekessé teszi az együttműködést velük a magyar bútoripar számára.Említettük a belföldi együttműködés új elemeinek szükségességét már az előzőekben. Sor került arra, hogy a Könnyűipari Minisztérium az ösztönzés mellett a legaktívabban résztve- gyen az export feltételeinek megteremtésében, így segítségére van az egyes gyáraknak abban, hogy devizahitel formájában szert tegyenek a hiányzó berendezésekre és központilag segít a borovi fenyő ellátásban.Nyugati bútorkereskedelmi és hazai bútoripari vállalatok érdekeinek és érdeklődésének közelítésére mindinkább van és megvalósul olyan lehetőség is. hogy a külkereskedelem, tehát az A R T E X , a Külkereskedelmi Bank és más partnervállalatok segítségével különböző konstrukciós üzletekbe vonjon be egyes bútorexport
F A I P A R % 19



szerződéseket, ahol tehát az export szembeállításra kerül más, az ország szempontjából érdekes, de többlet export nélkül egyébként meg nem valósítható import üzletekkel.IV .Az ország gazdasági helyzete, a tőkés fizetési mérleg hiánya, másrészt az állandó, nagymérvű és lüktető ármozgások a nyersanyagoknál, továbbá a hosszantartó és nagymérvű infláció egyaránt szükségessé, de egyben a korábbinál inkább lehetővé is teszik az exportgazdaságos
sággal való foglalkozást és az ármunkát. A  számos gazdaságossági és hatékonysági számítási mód között, érthetően, előtérben van egyrészt a futó vagy tervezett tőkés exportüzletek devizanyeresége (nettó devizahozama) és a devizakitermelési mutató, vagyis, hogy hány forint belföldi ráfordítás szükséges az egységnyi tőkés deviza kitermeléséhez. Ü j, kisebb-nagyobb beruházásoknál ezenkívül vizsgálják a megtérülés időtartamát, forint- és devizahozamát.Ezek a számítások szükségszerűen középpontba kerültek és sorozatosan folynak. A  közelmúltban az egyik kutatóintézet hasonló szempontok alapján elkészítette a különböző népgazdasági ágazatok és azon belül a könnyűipari alágazatok gazdaságossági számításait, és ez az összehasonlítás a bútoripar, ill. a bútor export számára alapjában megnyugtató képet adott, különösen a nettó devizahozam szempontjából. Várható ezért, hogy a devizahitelek és fejlesztések elbírálásában résztvevő különböző szervek ezt figyelembe veszik jövő munkájukban.A z A R T E X  is fejlesztette szükségszerűen ármunkáját, ami az eddiginél rendszeresebben és rendszerezettebben jelenti különösen nagyobb megállapodásoknál az árinformációk, az árdokumentációk beszerzését. Űgyszintén fokozottan vizsgáljuk a faféleségek és a bútorpiac várható rövid és középlejáratú prognózisát avégett^ hogy a külkereskedelem annak a fontos célkitűzésének, amely úgy. szól: a legjobb időpontban és az elérhető legjobb árakon kell megállapodni, fokozottabban feleljünk meg. Az árképzésnek tehát mind kevésbé szabad a forintárakon, a belföldi önköltségen alapulnia, ahelyett a maximális árlehetőségeket kell vizsgálni, megismerni és megvalósítani.Szükségszerű kontroll és határ azonban a szerződéseknél az ipar önköltsége és a belföldi átadási ár. Ha nem lehet ugyanis a belföldi kalkulációknak megfelelő deviza ellenértéket elérni, úgy az üzlet meghiúsul. Ezért az ipar fokozott feladata a termelékenység javítása, az eszközök maximális kihasználása és az önköltség csökkentése. Feladata, szerintünk, a bútoripari vállalatok vezetőinek az a gondos elemzés és vezetői döntés, vajon a közvetlen költségeken kívül mennyit terhelnek rá a közvetett költségekből az egyes gyártmányokra, ahol már nemcsak mechanikus kalkuláció, hanem vezetői közgazdasági elemzés is közre játszik, hiszen a *

valóságban sem egyforma költséghordozók a különböző gyártmányok.Nyilvánvaló például, hogy a nagy sorozat, ami a viszonylag kis belföldi piacon el sem érhető, több éves azonos gyártmány, a termelési biztonság, nemegyszer a technikai és technológiai segítség, a műszaki fejlesztésbe való besegítés stb. mind az exportot és a helyes vezetői döntést a közvetett költségek elosztásában kívánatossá tevő tényezők.Ezekben a hónapokban is folyik a vezető állami szervek, a Magyar Nemzeti Bank és a külkereskedelem együttműködésében különböző 
deviza- és forinthitelek elbírálása. A  IV . ötéves tervhez hasonlóan a folyó V . ötéves tervben is kedvezményezett iparág a bútoripar és, tudomásunk szerint, mód van arra, hogy megfelelő fejlesztési kérelmek alapján a bútoripári vállalatok és szövetkezetek kedvezményes feltételek mellett jussanak beruházási összegekhez. A  központi beruházási döntéseken kívül elsősorban, sőt, szinte kizárólag gazdaságos többletexport javaslatok alapján lehet beruházási összegekhez jytni. A z A R T E X  nemcsak erkölcsi támogatást nyújt, és vesz részt a javaslatok kidolgozásában, hanem megalapozottan és bátran vállal az iparral közösen többlet exportot és deviza beszolgál- tatási kötelezettséget.V .E cikk kereteiben közreadjuk a tőkés és a szoci
alista bútorexport adatait Ft-ban, összehason- líthatóan 1968-al, tehát az új gazdaságirányítási rendszer bevezetésével kezdődően, szerepeltetve az 1976-os év előzetes, nem végleges adatait (az export várható becslése 1976. december 1-én) és az A R T E X , iparral egyeztetett programját 1977- re. A  számok magukért beszélnek. Olyan csoportosítást alkalmaztunk, amely a szakembereknek sokban világos tájékoztatást nyújt. Ehelyütt még a tőkés bútorexporthoz fűzünk néhány gondolatot, míg a szocialista bútorexport kérdéseire a következő pontban fogunk visszatérni.A  volument és dinamikát együtt vizsgálva a legmeredekebb a fejlődés a székexportban. Lényeges kiemelnünk: egyes kivételektől eltekintve, egyenes vonalú a fejlődés 1968-tól 1974-ig mind a három kategóriában, az 1975. évi tőkés mélypont a gazdasági válságban már a mi számainkban is megmutatkozott. Kiemelhető, hogy jóllehet a gazdasági válság 2—3 évig tartott, mi csak egy esztendőben nem tudtunk — akárcsak az egész világkereskedelem és hasonlóan Magyarország tőkés exportja — további emelkedést elérni, éspedig az 1975-ös esztendőben. 1976-ban az összes tőkés bútorexport, bár összetétel változással, már elérte az eddigi legmagasabb szintet, 1974-et.1977-re, természetesen megalapozottan, a folyamatban levő tárgyalások, keretmegállapodások, de legelsősorban konkrét exportszerződések alapján a magyar bútorexport további 44—45%-os (!) emelkedése szerepel az A R T E X  terveiben. E cikk I., II., és III. fejezetei-20 F A I P A R



Érték: 1000, Ft-ban.

Tőkés bútorexport
Bruttó kereskedelmi Ft-ban ,

1968 1969 1970 1971 1972 1973 1974 1975
1976 

várható
1977

program

Modern, stíl- és 
konyhabútor

Szék- és alkatrész 
fonott ülés

Közületi és 
fémbútor

107 407

79 657

2 416

98 732

75 771

2 728

99 462

87 856

1 717

107 884

97 302

8 684

110 128

145 087

27 651

142 812

210 535

30 574

197 570

269 313

33 482

172 143

282 691

24 915

164 500

311 900

23 600

237 000

400 000

86 000

Összesen:
Ebből:
Szövetkezeti ipari

189 480

67 349

177 231

77 330

189 870

82 099

213 870

104 334

282 866

152 587.

383 921

238 257

500 365

337 650

479 748

297 649

500 000 
kb.

300 000

723 000

Érték: 1000,—  Ft-ban

Szocialista bútorexport 
Bruttó kereskedelmi Ft-ban

1968 1969 1970 1971 1972 1973 1974 1975
1976 1977

várható program

Lakossági, fém- és 
közületi bútor a 
Szovjetunióba 221 207 207 280 222 225 236 811 276 733 388 879 317 959 557 083 468 000 450 000

Lakossági, fém- és 
közületi bútor 
más szocialista 
országokba 75 113 132 448 101 827 136 247

•

153 147 231 550 273 583 177 188 198 600 270 000

összesen: 296 320 339 728 324 052 373 058 429 880 620 429 591 542 734 271 666 600 720 000
Ebből:
Szövetkezeti ipari 217 758 245 550 216 158 228 233 257 332 361 652 316 919 503 903

kb.
420 000ben, úgy hisszük, magyarázatéi? adtunk erre a várható fejlődésre, amiben a világpiaci konjunktúra lassú javulása, a kelet—nyugati kereskedelem fejlesztése a mi vonalunkon, a nyugati bútorpiac sajátos alakulása, a bútoripar IV . és V. ötéves tervbeli fejlesztése, a belföldi bútorpiac alakulása, az ipar és a külkereskedelem együttműködésének fejlesztése, erkölcsi és anyagi tényezők közösen játszanak szerepet.Külön kell szólnunk a székgyártás és a szék

export fejlődéséről, ami 1971 óta több 100 millió forintos tőkésexport-emelkedést eredményezett. A  magyar székgyártás, és elsősorban annak vezető szerve a Szék- és Kárpitosipari Vállalat termékei, gyártása, technikája és technológiája egyaránt évek óta leginkább megközelítik a világpiaci színvonalat. Ezért került sor mindkét jelzett ötéves tervben sok százmillió forintos fejlesztésre, aminek során a Szék- és Kárpitosipari Vállalat különböző gyáregységei megújulnak, ill. olyan új, korszerű, modern technika alapján dolgozó gyáregységek jönnek létre, mint pl. a nemrég felavatott kecskeméti és mohácsi gyárak. 1977-ben a Szék- és Kárpitosipari V állalat exportra felajánlott székmennyisége meghaladja az 1 millió darabot, és emellett más szék- és ülőbútorgyárak fejlődtek fel az elmúlt esztendőkben a nyugati export színvonalára. A  Szék- és Kárpitosipari Vállalat és ezen túlmenően a magyar székgyártás tovább bővül, ami további lehetőségeket és feladatokat jelent az ipar és az export vállalat számára.

Igyekeztünk a cikk elején képet adni a tőkés konjunktúra és azon belül a nyugat-európai bútorpiac várható fejlődéséről és bizonytalanságairól is. Mindez szükségessé teszi, hogy tenge
rentúli perspektívában is fokozottan gondolkozzunk, és a gyártást és gyártmányokat az iparnál, a piackutatást és piaci szervezetet a külkereskedelmi vállalatnál fokozottan felfejlesszük úgy, hogy e feladatot hatékonyan, gazdaságosan tudják közösen ellátni. Nyilvánvaló, hogy gazdaságosan csak szétszerelt székek szállíthatók tengerentúlra. Ha erre megfelelő gyártmányok és technológia kidolgozásával nem készülnénk fel időben, úgy reálisan számítani lehetne arra, hogy a magyar székexport kínálat Európában meghaladná a székeink iránt megnyilvánuló, felkelthető igényt, és ez önmagában súlyos eladási problémákat okozhatna az elkövetkezendő években, vagy úgy, hogy az eladások egy része megnehezül, netán lehetetlenné válik, — vagy úgy, hogy a kereslet-kínálat említett alakulása „értéken” alulivá teszi székeink eladási árát.Az A R T E X  piackutatása, meglevő és továbbfejleszthető piaci szervezete azt jelzi, hogy a szétszerelt székek eladására felkészültünk és tovább készülünk a következő években tengeren túlon, elsősorban Észak-Amerikában, Japánban, Közel- és Közép-Keleten — itt elsősorban az I. fejezetben jelzett olaj országokban —, adott esetben más országokban is.A  székgyártás és a székexport egyik súlyos problémája nyer megoldást a lemezülések ésF A I P A R 21



támlák gyártását biztosító beruházás megvalósulásával, amelynek sikerére valamennyi érdekelt szerv összefogott.A  magyar bútorexportban a szövetkezeti ipar mindig jelentős szerepet töltött be stíl- és stilizált, rusztikus és egyéb bútorok gyártásával. A  szövetkezetek kitűnő vezetői és szakembergárdája, rugalmassága és gazdaságos termelése mindig export-orientált volt és, remélhető, marad továbbra is. A  számok mutatják, hogy bizonyos hullámzással a szövetkezeti ipar exportja a teljes tőkés export 40—50—60%-át teszi ki, az utolsó esztendőkben 60% kb. állandósulni látszott, számszerűsített program nélkül is látszik azonban, hogy 1977-ben az abszolút számok emelkedése mellett az arány csökkenni fog. A válság éveiben kiesés volt szükségszerűen kisebb mértékben a nemes stílbútorok eladásában, amiben közrejátszott az is, hogy a szövetkezeti ipar és az A R T E X  együttese nem tudott közösen gyorsan „újítani” , vagyis nem tudtunk új, a piac divatigényeinek és keresletviszonyainak megfelelő új típusokkal megjelenni. Ezen a téren éveken át elmaradás mutatkozik, amit csak együttes és rendkívül céltudatos munkával lehet megfordítani. Ennek felismerése tulajdonképpen közösen megszületett. Ez a bútoripari szövetkezetek vezető szervei, az ágazati minisztérium és a külkereskedelmi vállalat közös megállapítása, és erre alapul közös célkitűzésünk is, a megoldás módszerei és útjai azonban még kidolgozásra várnak.Alapvető különbséget кеЙ tenni azonban 1977-re is e kérdés és a szövetkezeti bútoripar exportjának fejlődése, fejlesztése között. Utóbbi előttünk biztosítottnak látszik, mert hiszen a nyugati kooperációs javaslatok, konkrét igények és szerződések legalább az állami és tanácsi iparral egyenértékűen nyújtanak lehetőséget a szövetkezeti export számára. Világos célkitűzés az ipar és külkereskedelem számára az a két párhuzamos feladat, amely a következőképpen fogalmazható meg:— fenntartani és továbbfejleszteni az évtizedes hagyományokkal rendelkező szövetkezeti stílbútoripart, -exportot és— a legnemesebb, legmunkaigényesebb gyártmánykategóriákban realizálni az ipar valamennyi szektorának, egységének exportkapacitását.V I.Külön kell foglalkoznunk a szocialista és ezen belül elsősorban a szovjet bútorexporttal.A  szomszédos baráti országokkal sok éves, egymás bútorválasztékát kiegészítő és a termelés sorozatnagyságát növelő export—import 

kapcsolatunk van. Ide sorolható elsősorban a Szovjetunió, Csehszlovákia, Lengyelország és az N D K . (Jugoszlávia felé exportunk csak szórványos és kisebb volumenű, évenkénti rendszeres import mellett.) A z egészséges export—import kapcsolat sok éven át kizárólag lakossági búto
rokra vonatkozott, az elmúlt esztendőkben azonban sorozatosan kezd kiterjedni közületi búto
rokra is, vagyis arra, hogy a magyar bútoripar résztvegyen a baráti országok különböző szállodái, éttermei, üdülői, szanatóriumai, színház-, hangverseny- és mozitermei, irodái stb. berendezésében. A  jövő feladata lesz még az, hogy a bútoripar területén szervezett és nagyobb volumenű K G S T  szakosodási és kooperációs együttműködésre kerüljön sor.E cikk kereteiben külön tábla jelzi a szocialista bútorexport forintértékeit és alakulását az 1968— 1977 időszak tíz esztendejében. A z 1976. évi várható, itt is az 1976. december 1-i becslést jelzi, míg az 1977. évi program az A R T E X  az iparral, árucsereforgalmi és magánjogi megállapodásokkal egyeztetett feladata.A  számok világosan jelzik, hogy fő vásárlónk a szocialista országok között a Szovjetunió, és oda irányuló exportunk évről évre többszöröse a többi szocialista országokba irányuló bútorkivitelünk összegének. A  Szovjetunióban évtizedek óta ismertek, kedveltek és becsültek intarziás és egyéb stílbútoraink, amelyek a lakossági bú tor export zömét jelentik. Hosszú lejáratú megállapodás, évtizedes hagyományok és stílbútoraink magas színvonala, továbbá a belföldi gyártástól és egyéb országokból származó importjuktól eltérő tulajdonságai és értéke biztosítják. ezt a piacot, nézetünk szerint a jövőben is stabilan a magyar bútoripar számára. Az ipar és külkereskedelem gondosan ügyel arra, hogy a termékek minősége és színvonala ne csökkenjen, hanem tovább emelkedjék.A  lakossági bútorokhoz hasonlóan kb 1973 óta polgárjogot nyertek közületi bútoraink a Szovjetunióban és adott esetben egy-egy nagyobb egység számára szállított szálloda, kollégiumi berendezések, színházi zsölyék, ehhez faburkolatok és hallberendezések, könyvtárberendezés stb. egységenként eléri a 3—500 ezer rubelt, ill. kivételesen az egy- vagy kétmillió rubeles összeget is. A  Szovjetunióban hatalmas szállodaépítési, idegenforgalmi és általános fejlesztési, építési program valósul meg ezekben az években, amit külön is elősegít és parancsolóan szükségessé tesz az 1980-as moszkvai olimpia és az ehhez kapcsolódó, egyre emelkedő idegenforgalom. Ebbe történő fokozott bekapcsolódás szerény erőinkhez, kapacitásunkhoz és lehetőségeinkhez mérten szép feladat az ipar és kereskedelem számára.
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Üj szállítási és anyagtárolási rendszer kialakítása 
a Fővárosi Kefe- és Seprűgyártó Vállalatnál
K ö v e s  G á b o r

A  vállalatok szervezési és tervezési problémáinak egyik jelentős része a gyártás során felhasználásra kerülő anyagok tárolásának és szállításának megszervezése. A z alap és segédanyagok a vállalat területére érkezéséig és azon belüli felhasználásuk során egészen addig, amíg készáru formájában elhagyják a gyárat igen sokszor kell egyik munkahelyről a másikra szállítani, és minden esetben gondoskodni kell megfelelő tárolásukról is.A  gyártás jellegétől függően a szállítás költségei a gyártási önköltség kisebb-nagyobb részét képezik. Gyakorlati példák bizonyítják, hogy a szállítás ésszerűsítésével, a szállítóberendezések korszerűsítésével jelentős önköltségcsökkentés érhető el.A  szállítás és tárolás korszerűsítésének ezen túlmenően is komoly gyakorlati jelentősége van a gyártás folyamatosságának fokozása, az átfutási idők csökkentése szempontjából, mely a ciklusidő megrövidítését és ezzel a forgóeszközök forgási sebességének meggyorsítását eredményezheti.Vállalatunk fő profilját a kefeipari termékek (meszelők, különféle háztartási' és ipari kefék) alkotják. Az egy évben legyártott kefék meny- nyisége meghaladja a 2 millió darabot. Saját faüzemmel és szőrkikészítő üzemmel nem rendelkezünk, ezért a kefefák jelentős mennyiségét (92%-át) a Debreceni Kefegyártól vásároljuk, a fennmaradó rész a Nagybajomi Á F É S Z - től érkezik.A  belső anyagmozgatási és tárolási feladatokon kívül a vidéki telephely és a szétszórt vidéki bedolgozó hálózat foglalkoztatása és termelési feltételeinek programszerű biztosítása érdekében szintén komoly feladatok jelentkeznek ezen a téren.A  megnövekedett termelési feladatok teljesítését extenzív fejlesztési lehetőségekkel sem szállítási kapacitás, sem tárolási hely tekintetében kielégíteni már nem lehet.Vonatkozik ez az ezen a területen különösen súlyos problémaként jelentkező létszámhiányra is.A  helyzet elemzése alapján vállalatunk vezetősége arra a következtetésre jutott, hogy a hagyományosan kialakult módszerekkel e problémákat megoldani nem lehet. Megállapítottuk, hogy gyökeresen meg kell változtatni a szállítási és anyagmozgatási feltételeket, mégpedig a téma komplex, rendszerszemléletű megközelítésével. Hatékony eredmény ugyanis nem érhető el, ha csak egy-egy helyen (pl. anyagraktár) területén változtatunk, ugyanakkor a mozgatást, a műhelyközi és külső szállítást továbbra is ha

gyományosan végezzük. Ennek alapján a szervezési munka kiterjedt a1. külső szállításra, amelyen a kefefák és szőrtömőanyagok be- és kiszállítását értjük, f i gyelemmel a készáru-kiszállítási lehetőségekre,2. belső szállításra, amelyen a raktárba, majd a műhelyekbe való szállítást, illetve a műhelyen belüli mozgatást értjük.A  tervezési és szállítási feladatok meghatározásakor az alábbi szempontokból indultunk ki:1. Az új megoldásnak alapvetően a műhely (és a vállalat) termelési feladatából kell k iindulnia, ennek alapján kell a raktározásra, illetve a szállításra kerülő anyagféleségeket és mennyiségeket meghatározni.2. A  tárolóhelyeket és szállítási útvonalakat • úgy kell kijelölni, hogy a leggyorsabban és legrövidebb úton való szállítást biztosítsuk, egyben a tárolás biztonságos legyen.3. A  szállítóeszközök és raktározási módok k iválasztásánál a maximális kapacitáskihasználás és a minimális önköltség mellett biztosítani kell a nehéz testi munka fokozatos kiküszöbölését a gépesítés fokozásával.4. A  raktározás szervezése biztosítsa a társadalmi tulajdon védelmét.5. Tegye lehetővé a belső szállítás folyamatosságát, az operatív termelési tervekkel való összhangot.6. Vegye figyelembe a meglevő területi adottságokat, építési kapacitást ne igényeljen, racionálisan, gazdaságosabban használja ki a raktárterületet.7. Egységes méretű szállítóeszközök tervezésével a belső és külső anyagmozgatás igényeihez illeszkedjen, feleljen meg a vasúti és közúti szállítás előírásainak.8. A  tárolási és szállítási feltételek javításán kívül egyszerűsítse az adminisztrációs fe ladatokat (pl. anyagok mérése, számolása, leltározása stb.).
A  jelenlegi helyzet elemzéseA  jelenlegi helyzet elemzését a fenti főbb szempontok alapján végeztük. E helyütt csak a kefefák szállítási és mozgatási folyamatát ismertetem, de ugyanezt a szőrtömőanyagokra is elvégeztük, tekintve, hogy az új rendszernek mindkét alapanyagféleség szállítási, raktározási feltételeit biztosítania kell.A  jelenlegi kefefa anyagmozgatási menete:A  gyártó cég dolgozója a kefefát a tárolóba helyezi — raktárba viszik — M Á V  konténerbe vagy zsákokba rakják — szállítás (vonat, te-F A I P A R * 23



hergépkocsi) — lerakás a vállalatnál — levi- tel a raktárba — konténer stb. kirakása — üzembe szállítás előkészítése, darabszámolás, anyagmozgató kocsira rakás — üzemi raktárba vitel — kiadás a mühelyrészek felé — átszállítás az üzemi raktárból a behúzó műhelyekbe — kiadás a dolgozóknak.A  fentiekből látható, hogy a kefefát gyártó cég utolsó műveletét végző dolgozójától lekerülő munkadarab míg elérkezik saját vállalati első műveletet végző dolgozónkhoz, minimálisan nyolc alkalommal veszik kézbe, illetve rakják, számolják át, amelyből öt alkalommal ezt saját dolgozóink végzik.Természetesen a technológiai folyamatból és műveleti sorrendből adódóan (szegezés, csiszolás, levágás, tisztítás, csomagolás) a műhelyi anyagmozgatás és tárolás további gondokat vet fel. A  folyamat befejezéseként biztosítani kell a készáruraktárba való eljuttatást, tárolást, majd ismételt konténerbe rakást és az elszállítást.
A  megvalósítandó új anyagmozgatási rendszer 
rövid ismertetéseAz ismertetésre kerülő megoldást több lehetséges variáció, ötlet alapján választottuk ki. K ü lön vizsgáltuk a helyi adottságoknak leginkább megfelelő— egységrakomány-képző eszközöket— kisegítő eszközök (huzal, pánt, heveder stb.) segítségével kialakított egységrakomány,— rakodólapok, illetve azokon képzett egységrakomány,— szállító tartályok— szállító- és rakodóeszközöket— kötött pályás— pályához nem kötött— kézi targoncák és kézikocsik— gépi hajtású targoncák stb.A  különböző variációk közül a gazdaságossági feltételeket is figyelembe véve az adottságokhoz legjobban illeszkedő végső megoldás ismertetése előtt szükséges megjegyezni, hogy egy korábbi vállalati szervezés keretében a gyártó műhelyünkben a gépelrendezést az üzemépületi adottságok figyelembevételével a technológiai folyamat sorrendjéhez igazítottuk.Az új rendszer alapját az általunk minikonténernek nevezett oldalfalas, összehajtható sík rakodólap (80 X  60 X  40 cm) képezi, amely a szállítási folyamat minden pontján alkalmazható.A  szállító dolgozója közvetlenül a minikonténerbe rakja a kefefát, raktárba szállítás után 

egységrakományt képeznek (V O LÁ N  vagy M Á V  konténerbe.)Ez az egység kerül a M Á V , V O L Á N  vagy a szállító járművére, amely a vállalat rámpájáig szállítja, innen lifttel és a H T 1501 emelőtargoncával az alagsori raktárba kerülnek.A  raktári máglyázáshoz U E 300-as hidraulikus emelőgépet rendeltünk. A z üzem rendelésére a megfelelő kefefákat tartalmazó minikonténereket emelő és szállítókocsival az üzem raktárába szállítják, ahonnént az egyes műhelyrészek igénye szerint kézikocsik segítségével a munkapadokhoz juttatják. A  félkész termék szintén minikonténerbe helyezve megy végig a technológiai folyamaton a csomagolásig. A  csomagolt késztermék A K  6-os anyagmozgató kocsin liften jut el a készáruraktárba, ahol a megrendelt mennyiséget egységrakodólapon rögzítik M ü-Pach pántolással, vagy konténerbe helyezve szállítják ki. A  beérkező eszközöket a szállító felé csere alapon pótolják. A  gazdaságos visszaszállíthatóság érdekében a minikonténerek összecsukható kivitelben készülnek, így egységrakodólapokon (kb. 10 db helyezhető el 1 db M SZ  9710-es sík rakodólapon) kerül visz- sza a szállítóhoz.
Az anyagmozgatás fejlesztésének kihatása a 
vállalati gazdálkodási rendszerre— Növekszik az anyagmozgatás gépesítésének foka és színvonala. Ez maga után vonja a gyorsabb rakodást, ami csökkenti a kocsifordulási időt. Növeli a szállítási kapacitást, a rakodási idő 50—70%-kal csökkenthető.— Biztosítja a rendelkezésre álló raktárterület csökkentését 190 m2-ről 70 m2-re.— A  műhely kiszolgálásánál nincs szükség számolásra, mérésre, ez időmegtakarítást eredményez.— A  rendezett tárolás folytán a műhelynek csak a minimális készletet kell tárolnia, amely területfelszabadítást eredményez.— A  rendszer kiszolgálásához 1 fő raktáros, 2 segédmunkás, 1 műhelyi anyagmozgató segédmunkás szükséges a jelenlegi 1 4- 5 -f- 3 fő helyett.— Csökken a raktári szállítási selejt, kiküszöbölhető a munkaigényes, nehéz fizikai munka, csökken a balesetveszély.Az anyagmozgatás és szállítás eredményei tehát sok esetben nem kvantifikálhatók, hatásukat, tovagyűrűző hatásukat mégis figyelembe kell venni.Tervünk szerint — a megvalósításra kidolgozott ütemterv alapján — a szervezés és fejlesztés eredményei már 1977. év második felétől jelentkezni fognak.
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